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در گفت وگوی »جوان« با مدير انجمن تجسمی انقلاب و دفاع مقدس مطرح شد

روایت یاران به نوعی جهاد تبیین است

   محمدصادق عابدينی
اواخر سال گذشته بود که انجمن هنرهای 
تجس�می انقلاب و دف�اع مق�دس بنياد 
فرهنگی روايت فتح از برپايی کارگاه های 
نقاش�ی با عنوان روايت ياران در سراسر 
کشور خبر داد. کارگاه هايی که قرار است 
هنرمن�دان مطرح و ش�اخص هر اس�تان 
با محوريت يک ش�هيد ش�اخص طرح ها 
و پرتره هاي�ی را خل�ق کنن�د ک�ه نماد و 
نش�انه ای از روش، منش و ش�خصيت آن 
ش�هيد را به مخاطب ارائه دهد و به نوعی 
با ابزار هنر، گونه جذابی از شهيدشناسی 
را در معرض ديد عم�وم بگذارند. برپايی 
چني�ن کارگاه ه�ای هنری نقش بس�يار 
پررنگی را در ش�ناخت و معرفی ش�هيد 
ش�اخص هر اس�تان، آن هم به زب�ان هنر 
ايفا می کند. در ح�ال حاضر اين کارگاه ها 
چهارمين دوره خود را س�پری می کنند. 
اکنون پس از گذشت چند ماه از اعلام خبر 
برپاي�ی کارگاه ها، گنجين�ه ای از بهترين 
آثار نقاش�ی، پرتره و پوس�تر از شهدای 
ش�اخص به همت جوانان و پيشکسوتان 
توانمند استان ها خلق  شده  است. محمد 
حبيبی، مدير انجمن هنرهای تجس�می 
انق�لاب و دفاع مق�دس بني�اد فرهنگی 
روايت فت�ح در گفت وگو با »ج�وان« در 
خصوص پروژه فرهنگ�ی »روايت ياران« 
توضيح�ات بيش�تری ارائه کرده اس�ت. 

      
 برپايی سلس�له کارگاه های روايت 

ياران چه هدفی را دنبال می کند؟ 
كارگاه های روایت ی��اران به نوعی بحث جهاد 
تبیین اس��ت كه حضرت آقا فرمایش كردند و 
ما باید برای شناساندن الگوهایی كه در كشور 
وجود دارد و متأسفانه تاكنون مغفول مانده با 
كمک ابزار هنر برای شناساندن آنها گام برداریم. 
روایت یاران در واقع سلسله كارگاه های نقاشی 
است كه در تمامی مراكز استان ها با همراهی 
هنرمندان آن استان و برای یک شهید شاخص 
همان استان انجام می شود. در واقع هنرمندان 
آن استان، یک فراز از شهید استانشان را با ابزار 

هنر به تصویر می كشند.
 چند دوره از اين کارگاه ها برپا شده 
و چه تعداد هنرمند در آن ش�رکت 

کرده اند؟
تاكنون ما چه��ار دوره از ای��ن كارگاه ها را در 

استان های بوشهر، گلستان، خوزستان و مشهد 
مقدس برگزار كرده ایم و با توجه به ظرفیت هایی 
كه در هر استان داریم، بیش از پنج هنرمند را 
وارد این كارگاه ها كردی��م. هنرمندانی كه در 
این كارگاه های نقاشی ش��ركت كرده اند جزو 
توانمندتری��ن و متعهدتری��ن هنرمندان آن 

استان ها هستند.
 آث�ار تولي�دی در شهرس�تان های 
مختلف چطور در معرض ديد عموم 

قرار می گيرد؟
وقتی تمامی ورك شاپ های كشور برگزار شد، 
منتخب این آثار در مع��رض و قضاوت داوران 
قرار می گیرد و بهترین این آثار پس از داوری در 
نمایشگاه ملی در معرض دید مخاطبان و عموم 
مردم قرار خواهند گرفت. منتهی تابلوی نقاشی 
یک بخش��ی از گرایش های هنری است، ما در 
این كارگاه ها گرایش ه��ا و روش های دیگری 
نیز در نظر گرفته ایم كه در حال آماده س��ازی 
هستند، یعنی در بخشی از نمایشگاه یک پرتره 
شهید، یک پوستر، یک موشن و یک اثر حجمی 
از آن خلق خواهد شد و در نهایت این كارگاه ها 
وقتی مخاطبی وارد نمایشگاه ملی شود با آثار 
هنری از جمله پوستر، پرتره، نقاشی و موشن 
رو به رو می ش��ود و مطمئناً با تماشای این آثار 
به ش��ناخت خوبی از شهید شاخص هر استان 

خواهد رسید.
 سبک اجرای برنامه »روايت ياران« 
پيش از اين در کش�ور تجربه شده 

بود؟
هر دوره از ای��ن كارگاه ها در یک اس��تان برپا 
می شود و این ایده در كش��ور متأسفانه هرگز 
انجام  نشده بود. اینکه چرا نشده، شاید دلایل 
خاص خ��ودش را داش��ته، اما م��ا در انجمن 
تجسمی انقلاب و دفاع مقدس و سایر نهادهایی 
كه به ما كمک كردن��د در این زمینه مصرانه و 
مجدانه در تلاش هستیم تا آنگونه كه شایسته 
و بایس��ته ش��هدایمان اس��ت، منش، روش و 
رشادت هایش��ان را به مردم و مخصوصاً قش��ر 
جوان بشناس��انیم كه ان ش��اءالله بتواند بسیار 

تأثیرگذار هم باشد.

 برگ�زاری کارگاه ه�ای »رواي�ت 
ياران« با حض�ور هنرمندان جوان و 
جويای نام شهرستانی و اساتيد بنام 
کشوری برگزار می شود، اين ارتباط 
و هم�کاری در قال�ب کارگاه هنری 
چه تأثيری در رش�د هنرمندان در 

استان ها دارد؟
همانطور كه توضیح دادم، هنرمندانی كه در 
این ورك شاپ های نقاشی شركت می كنند، 
هنرمندان توانمند استان ها هستند. ما تلاش 
كردیم از این هنرمندان دع��وت كنیم تا در 
خصوص ش��هدا كار كنند. كیفیت كار برای 
ما بسیار مهم اس��ت و اینکه هنرمند جوان یا 
پیشکسوت باش��د، چندان اولویت ما نیست، 
ملاك برایمان خلق آثار باكیفیت برای بهترین 
الگوی هایی اس��ت كه در كشور وجود داشته 
است. نکته  ای كه ش��ما بدان اشاره داشتید، 
نیازمند حضور فیزیکی و دیدن از نزدیک در 
این كارگاه هاس��ت كه ارتباط بسیار نزدیکی 
بین هنرمندان جوان، پیشکسوت و حتی خانم 
و آقا ایجاد می كند و محیط بسیار صمیمی و 

دوستانه وجود دارد.
چهار کارگاه برپا ش�ده مزين به نام 
کدام ش�هيدان بوده و اينکه به نظر 
شما در پايان اين سلسله از کارگاه چه 
تعداد اثر هنری در تمامی بخش هايی 

که فرموديد خلق خواهد شد؟
م��ا در هر اس��تان از پن��ج هنرمن��د متعهد 
و توانمن��د اس��تفاده كرده ای��م. نخس��تین 
ورك شاپ مزین به نام ش��هید نادر مهدوی 
اس��ت كه در اس��تان بوش��هر به خاطر خلق 
حماسه خلیج فارس برپا شد. كارگاه دوم در 
استان گلستان مزین به نام ش��هید بزرگوار 
صمد اسودی برپا شد. كارگاه نقاشی سوم به 
نام شهید محمد جهان آرا به مناسبت سالروز 
حماسه فتح خرمشهر برگزار شد و چهارمین 
كارگاه نیز در مش��هد مقدس به نام ش��هید 

عبدالحسین برونسی مزین شد.
 شما امسال جش�نواره جهانی هنر 
مقاومت را هم در پيش داريد؛ آيا از 
اين آثار نيز در اين جشنواره استفاده 
خواهيد کرد و اينکه آيا برنامه ای چه 
از لحاظ برپايی نمايشگاه و چه خلق 
اثر در سطح جهانی و بين المللی نيز 

داريد؟
یکی از ایده هایی كه دوس��تان داشتند همین 
حضور در جشنواره جهانی است. به هرحال این 
برنامه بسیار فاخر و بایس��ته است، اما بستگی 
به ش��ورای سیاس��تگذاری دارد كه باید صبر 
كنیم و ببینیم نظر ش��ورای سیاستگذاری در 
خصوص این برنامه چیس��ت، اما در خصوص 
س��طح بین المللی كارگاه ها قطعاً آن دسته از 
رشته هایی كه ش��رایط لازم برای بین  المللی 
شدن را داشته باشند حتماً به صورت جهانی و 
بین المللی برگزار خواهیم كرد، مانند جشنواره 
ششم كه بخش هایی چون كارتون، كاریکاتور، 
پوستر، تایپ گرافی كه نقل وانتقال آثار مشکلی 
نداش��ته باش��د به صورت جهانی برگزار شد و 
ان ش��اءالله در این خصوص نیز تمام س��عی و 

اهتماممان را انجام خواهیم داد.

روایت یاران سلسله کارگاه های 
نقاش��ی ب��ا محوری��ت ش��هید 
ش��اخص ه��ر اس��تان اس��ت

   جواد محرمی
يک پژوهش آماری در بين جامع�ه آماری 6هزار نفری 
در بين زن�ان فرانس�وی را وقت�ی در کنار پژوهش�ی 
از همي�ن جنس در مي�ان جامع�ه آماری 40ه�زار زن 
ايرانی قرار می دهيم، به وضوح مش�خص می ش�ود که 
جامع�ه ايران ب�رای حض�ور و فعاليت زنان ب�ه مراتب 
امن ت�ر و فرهنگی تر از جامعه زنان فرانس�وی اس�ت. 
در واقع این دو پژوهش نش��ان می دهد زنان فرانسوی سه 
برابر بیش��تر از زنان ایرانی در خیابان تجرب��ه یا حس آزار 
داشته یا از این احساس رنج می برند كه همین احساس را 
به طور عادی باید به دلیل تجارب پیشین این زنان از حضور 

در جامعه قلمداد كرد. 
در این پژوهش درباره آزار كلامی همچون متلک و تکه پرانی 
كلامی یا س��وت زدن 37درصد زنان ایرانی معتقدند با آن 
به طور جدی دست و پنجه نرم می كنند، اما همین موضوع 
درباره زنان فرانس��وی 83درصد گزارش شده است. حس 
ناامنی شامل احساس دنبال ش��دن در كوچه و خیابان در 
بین زنان ایرانی با 26 درصد پاسخ مثبت مواجه شده و در 
بین زنان فرانس��وی این آمار به عدد قابل تأمل 87درصد 
می رس��د. همچنین 14 درصد زن��ان ایران��ی تجربه آزار 
جسمی داش��ته اند، اما همین مورد در بین زنان فرانسوی 

40 درصد بوده است. 
مركز پژوهش در ایران، دانشگاه تهران است و نظرسنجی 

فرانسوی را  پایگاه آماری استاتیستا انجام داده است.  
 me too گريزی به جنبش   

مقایسه این دو پژوهش به وضوح نشان می دهد كه جامعه 
ایران برخلاف آنچه مدام برخی فیلم های ایرانی و همچنین 
رس��انه های غربی درصدد القای آن به جهان هس��تند، به 
مراتب امن تر از جامعه كش��وری غربی چون فرانسه است. 
خوب اس��ت مبتنی بر همین موضوع گری��زی به جنبش 
موس��وم به me too  داشته باش��یم كه منجر شد بخش 
قابل توجهی از زنان در كشورهای غربی دست به تظاهرات 
خیابانی بزنند و البت��ه عده ای هم مترصد ش��دند همین 
جنبش را به شکلی وارداتی به ایران نیز تحمیل كنند، اما 
عملًا در س��ینما متوقف ماند. توقف این جنبش در سینما 
نش��ان داد اساس��اً زنان ایرانی چنین دغدغه و مطالبه ای 
ندارند، اما اینکه چرا ای��ن امنیت برای زنان در س��ینما و 
در میان جامعه هنری كش��ور از ضریب كمتری برخوردار 

است، قابل بررسی است، با این توضیح كه سینمای ایران 
در میان سینمای كشورهای دیگر دنیا بستر مناسب تری 
برای فعالیت زنان اس��ت. این را می ت��وان از درصد بالای 
زنان موفق فیلمس��از ایرانی به وضوح فهمید. زنان پس از 
انقلاب اسلامی در سینمای ایران به دلیل تغییر شرایط از 
محدودیت فعالیت صرف مقابل دوربین كه عمدتاً با تأكید 
روی برهنگی انجام  می ش��د رهایی یافتند و توانستند در 
پشت دوربین جایگاه و منزلت حرفه ای مناسب تری برای 
خود دست و پا كنند. این توفیق سبب شد ایران شاهد رشد 

زنان فیلمساز و درخشش آنها باشد.
   فضای آکادميک هنر و معضلات اخلاقی 

 با این حال هنوز عرصه س��ینما و هنر ایران با فضای كاملًا 
مطلوب فرهنگی فاصله دارد كه دلیل آن را باید در فضای 
آكادمیک هنر جست وجو كرد. فضای دانشگاه های هنر در 
ایران به شدت از غرب زدگی رنج می برد و واحدهای درسی 
در این مراكز آنطور كه باید مبتنی بر ریش��ه های فرهنگی 
ایران تدوین نشده است. برای مثال هنر تعزیه كه ریشه در 
تاریخ نمایش در ایران دارد و اصالت آن اثبات ش��ده است 
در دانش��گاه های هنر ما جایگاهی ندارد و دانش��جویان  با 
این هنر اصیل به درستی آش��نا نمی شوند. جالب است كه 
گزارش های آزار جنس��ی در دانش��گاه های هنر به مراتب 
بیشتر از س��ایر مراكز آموزشی اس��ت و هر قدر این مراكز 
از روح و فضای��ی اس��لامی تر بهره مند بوده ان��د، به مراتب 

آسیب های اخلاقی نیز در آنها ناچیزتر بوده است. 
این نس��بت را می توان به راحتی در مقایس��ه ش��هرهای 
مذهبی تر با ش��هرهایی كه نماد یا مکان مذهبی شاخصی 
ندارند ه��م ردیابی ك��رد. البت��ه این حقیقتی اس��ت كه 
ایران ستیزان با س��اخت فیلم هایی چون عنکبوت درصدد 

وارونه نمایی آن هستند.

جامعه ايران برای فعاليت زنان، فرهنگی تر و امن تر از فرانسه
پژوهش ها نشان می دهد زنان فرانسوی سه برابر بيشتر از زنان ايرانی در خيابان تجربه 

يا حس آزار داشته يا از اين احساس رنج می برند

 جهانی کردن نام امام رضا)ع(
 از شعر دعبل تا روزگار ما 

1- رهب��ر معظ��م انق��لاب در س��الروز ولادت حض��رت امام 
رضا)علیه الس��لام( در ش��هریور 92 در جمع فرماندهان سپاه 
به نکته ظریفی درباره چگونگی اثرگ��ذاری بی مرز و فرهنگی 
ثامن الائمه)ع( فرمودند: »... شنیده اید شما كه دعبل به مرو، به 
خراسان آمد و آن اشعار معروف را در مدح امام رضا)ع( انشا كرد 
و انشاد كرد، بعد هم جایزه ای گرفت و حالا فرض بفرمایید چند 
روزی هم در مرو و در سایر شهرهای خراسان ماند، بعد هم راه 
افتاد رفت، به طرف بغداد و كوفه و همانجاهایی كه می خواست 
برود. در میان راه، دزدها به كاروانی كه دعبل در آن بود، حمله 
كردند و غارت كردند این كاروان را. كاروانی ها نشس��ته بودند 
تماشا می كردند، اموالشان همه به غارت رفته بود، رئیس دزدها 
هم نشسته بود بالای بلندی روی یک س��نگی، او هم با تبختر 
تماشا می كرد این زندانی ها و اسرای كاروانی و این اموالی را كه 
گرفته بودند و جمع می كردند و می بستند و ضبط می كردند. 
دعبل شنید كه رئیس دزدها دارد با خودش زمزمه می كند، یک 
شعری را می خواند؛ گوش كرد، دید ش��عر خودش است. یک 
بیت از همان قصیده ای را كه فرضاً یک ماه پیش، یک ماه و نیم 
پیش در مرو سروده - »أرَی فَیئَهُم فی غَیرِهِم« تا آخر - رئیس 
دزدها در بین راه، در نزدیکی مثلًا ری و عراق، این شعر را دارد 
از حفظ می خواند. دعبل خوش��حال شد، بلند شد و گفت: این 
شعری كه می خوانی، مال كیس��ت، گفت: این شعر مال دعبل 
خزاعی است. گفت خب، دعبل خزاعی منم! رئیس دزدها وقتی 
كه دید این ش��خص، دعبل خزاعی است، بلند ش��د و او را در 
آغوش گرفت، بوس��ید و گفت به بركت حضور این شخص در 
این كاروان، همه  اموال را پس بدهید. همه  اموال را پس دادند، 
كاروانی ها را احترام كردند، راه انداختند، رفتند. خب، این حادثه  
كوچکی است در تاریخ، اما معنای بزرگی دارد. شعری كه در باب 
علی بن موسی الرضا در مرو سروده می شود؛ بعد از حدود یک ماه، 
یک ماه و نیم - كمتر، بیشتر - در ری و عراق از زبان یک راهزن، 
آن هم به صورت حفظ شده، تکرار می شود. معنای این چیست؟ 
معنایش این اس��ت كه زمینه آن چنان برای ترویج اهل بیت و 
برای نام مبارك امام رضا)ع( مساعد است كه این شعر - كه آن 
روز ش��عر یکی از مؤثرترین و نافذترین رسانه ها بوده - در یک 
مدت كوتاهی دست به دست می چرخد تا می رسد به یک آدمی 

كه مثلًا یک راهزنی در وسط بیابان است... .«
2-  »نام مب��ارك امام رض��ا«، »حادثه كوچ��ک«، »معنای 
بزرگ«، »مؤثرترین رسانه ها«، »دست به دست چرخیدن«، 
»از خراسان تا كوفه« مهم ترین كلیدواژه های روایت رهبری 
از یک داستان عبرت آموز تاریخی است كه »قدرت فرهنگی و 
هنری« عظیمی را تداعی می كند كه سرایش یک بیت شعرش 
در خراسان توانایی تسلیم راهزنی را در وسط بیابان های عراق 
دارد! در مقابل این روایت تاریخی كه رهبر معظم انقلاب بیان 
فرمودند، سؤالی پیش روی همه ما قرار می گیرد كه آیا ما در 
استفاده منطقه ای و جهانی از این منبع بی پایان الهی، به قدر 

دعبل خزاعی- با وجود این همه امکانات-  توانا بوده ایم؟!
3-  ماجراهای پیش آمده پیرامون فیلمِ دس��تِ چندم عنکبوت 
مقدس، با وجود تمامی تلخی ها و انزجاری كه در میان محبان 
علی بن موس��ی الرضا)ع( ایجاد كرد، اگر درست تحلیل و تدبیر 
ش��ود، در دل خود فرصتی كم نظیر را ب��رای جهانی كردن نام 
مبارك امام رضا)ع( فراهم آورده كه آستان قدس رضوی می تواند 
از آن بهره حداكثری بگیرد. البته به ش��رط آنکه زبان و برنامه 
مناسب انتخاب كند، طرحی نو داش��ته باشد و از »رویدادهای 
تکراری س��الانه« بپرهیزد تا فریاد »رضای م��ا« این بار از قلب 
خراسان نه تنها تا خجند و لاهور و باكو كه تا قلب آفریقا و اروپا 
برود. بدیهی است كه اگر اینگونه ش��ود، این بار هم راهزنان اگر 
پشت نقاب فرهنگ باش��ند، باز هم تسلیم یک بیت شعر دعبل 

می شوند. البته به بركت نام مبارك امام رضا)ع(. انِ شاءالله.
*کارشناس و تحليلگر فرهنگی

    سینما

مريلا زارعي در افتتاحيه اکران عمومي فيلم سينمايي»هناس«:

»هناس« برگی از تاريخ ايران بدون شعارزدگی است
    سيد مرتضي ذاکر

بازيگر نقش همسر شهيد داريوش رضايی نژاد در فيلم »هناس« 
با تأکيد بر اينکه »هِناس« برگی از تاريخ س�رزمين ماست که 
بايد برای آين�دگان باقی بماند، مي گويد کارگ�ردان خارج از 
ش�عارزدگی يک فضای انسانی و عاش�قانه را روايت می کند.

به گزارش »جوان«، به نقل از روابط عمومی پروژه، ش��هره پیرانی 
همسر شهید داریوش رضایی نژاد در مراسم افتتاحیه اكران عمومي 
و مردمی فیلم سینمایی »هِناس« كه در پردیس آزادي برگزار شد، 
ضمن تشکر از كارگردان و تهیه كننده این اثر كه آن را دغدغه مندانه 
ساخته اند، گفت: »هِناس« شاید جزو معدود فیلم هایی  باشد كه 
در این ژانر س��اخته شده اس��ت. از مریلا زارعی كه جزو بازیگران 
منحصربه فرد سینمای ایران است، برای پذیرش این نقش تشکر 

می كنم و باید بگویم همکاری با او باعث افتخار من است.
در ادامه مریلا زارعی، بازیگر »هِناس« با بیان اینکه امیدوار است 
مردم بیشتر از قصه این فیلم س��ینمایی و اكران آن آگاه شوند، 
اظهار داشت: »هِناس« بخشی از تاریخ معاصر سرزمین ماست، 
سرزمینی كه اگر تاكنون ایستادگی كرده و مانده است، به دلیل 
خون شهدایی است كه مظلومانه رفتند تا ما در امنیت و آرامش 
باش��یم. امیدوارم این امنیت و آرامش با تعهد و مسئولیت ادامه 
پیدا كند و شما با حال خوب این مس��یر را ادامه دهید، چراكه 

شهدا به دنبال همین مسئله بودند. 
زارعي افزود: از خداوند سپاس��گزارم و خوشحالم كه این نقش به 
من رسید تا سهمی در به تصویر كشیدن زنانی كه در این سرزمین 
ایستادند و تحمل و صبوری كردند، داشته باشم. صاحب اصلی این 

نقش، حاضر است و این مسئله برای من مس��ئولیت بزرگی را به 
همراه داشت كه با توكل به خدا و راهنمایی كارگردان و همه عواملی 

كه در این مسیر یاری كردند توانستم آن را به سرانجام برسانم. 
بازیگر »هِن��اس« با اش��اره به اینکه ای��ن فیلم س��ینمایی برای 
آگاهی بخشی ساخته شده است، اظهار كرد:   »هِناس«، برگی از 
تاریخ سرزمین ماست كه باید برای آیندگان باقی بماند. كارگردان 
س��عی كرده خارج از ش��عارزدگی و احوالاتی كه برخی از فیلم ها 
دارند و باعث می ش��ود مخاطب از آن فاصله بگی��رد، یک فضای 
انس��انی و عاش��قانه را روایت و از منظر دیگری به قصه نگاه كند 
كه همسر ش��هید اس��ت. به مخاطبان توصیه می كنم اگر فیلم را 
دوست داشتند، آن را به دوستان خود توصیه كنند تا حداقل یکبار 

»هناس« را ببینند و در گنجینه خاطراتشان نگه دارند.
فیلم سینمایی »هِناس« به كارگردانی حسین دارابی و تهیه كنندگی 
محمدرضا شفاه، برداشتی آزاد از زندگی شهید داریوش رضایی نژاد 

از شهدای ترور هسته ای و خانواده اش است.

      گزارش

    خبر

 حرکت قطار اکران »بدون قرار قبلی«
از مشهد مقدس

 کمپین بزرگ سینمای ایران
برای امام رضا)ع(

آيين افتتاحيه فيلم س�ينمايی »بدون قرار قبلی« در شب 
ميلاد حضرت ثامن الحجج)ع( در مشهد مقدس برگزار شد.

بهروز شعیبی، كارگردان فیلم »بدون قرار قبلی« در این مراسم 
گفت: افتخار می كنم كه توانستم در ش��هر خود فیلم بسازم و 
می دانم كه بس��یاری از همکارانم نیز علاقه دارند در شهرهای 
خود فیلم بسازند و تصویری از شهر خود را به مردم ارائه دهند.

همچنین پویش مردمی »سلام به امام رئوف« بدون قرار قبلی و 
همزمان با اكران عمومی این فیلم آغاز شده و مخاطبان این فیلم 
در فضای مجازی با اشتراك گذاری عکس ها و دلنوشته های خود 
می توانن��د در ای��ن ع��رض ارادت تصویری به مق��ام حضرت 

ثامن الحجج)ع( شركت كنند.

وقتی يک ژانر مرده و مهم در تلويزيون احيا می شود
کار خوب »آقای قاضی«  با مسائل حقوقي از ميان پرونده هاي واقعي

    مصطفي شاه کرمي
سريال آقاي قاضي اولين اثر تلويزيوني است که با فرم و محتوايي 
متفاوت و ب�ا اقتب�اس از پرونده ه�اي قضايي واقعي ب�ه منظور 
آگاه س�ازي مردم با قوانين و حقوق ش�هروندي با زباني ساده به 
بيان مس�ائل حقوقی در قالب قصه هاي دراماتي�ک مي پردازد. 
چند روز است كه سریال »آقای قاضی« به كارگردانی سجاد مهرگان 
و تهیه كنندگی احمد شفیعی در كنداكتور پخش شبکه 2 سیما قرار 
گرفته است. فیلمنامه این سریال اپیزودیک كه هر هفته پنج شنبه و 
جمعه، ساعت 22 و 30 دقیقه پخش مي شود در 42 قسمت تولید شده 
كه توسط 12 نویسنده جوان و زیر نظر سیدمحمد حسینی به رشته 
تحریر درآمده  است. در واقع سریال »آقای قاضی« درامی دادگاهی 
است كه همه قسمت های آن از موضوعات و پرونده هاي قضایي واقعی 

اقتباس شده اند.
آقاي قاضي، اولین تجربه تلویزیون براي به تصویر كشاندن فضاي 
دادگاه به صورت ویژه است. اگرچه پیش از این در برخی سریال ها 

و فیلم هاي س��ینمایي  ش��اهد برپایي جلس��ات دادگاه به عنوان 
بخش هاي غیراصلي بوده ایم، اما نوع پرداخت مستقیم و ویژه سریال 
آقاي قاضي به ساحت دادگاه كه با هدف آگاه سازي مردم نسبت به 
مسائل حقوقي و قضایي ساخته شده براي اولین بار اتفاق مي افتد. 
شبکه 2 سیما پیش از این و در تیر ماه سال گذشته برنامه »دادرس« 
را با هدف آگاهی بخش��ی در حوزه قوانین و حقوق ش��هروندی به 
مخاطبان روي آنتن برده بود، لکن نوع پرداخت دراماتیک سریال 

قاضي با این برنامه كاملًا متفاوت است.
سیدمحمد حسینی، سرپرست نویس��ندگان سریال »آقای قاضی« 
درباره ش��کل گیری این س��ریال مي گوید: برای شکل گیری سریال 
»آقای قاضی« كه ب��رای اولین بار در فرم یک رئالیتی ش��و یا برنامه 
تلویزیونی روی آنتن می رود، جلس��ه های متعددی را برگزار كردیم. 
قالب »آقای قاضی« چیزی مابین س��ریال و تاك ش��وهای معمول 
تلویزیونی است، در این فرم آماده ش��ده و همه چیز بازسازی  است. 
تمام دیالوگ های آن نوشته شده و اتفاقات كنترل و كارگردانی شده 
هستند. در واقع سریالی تلویزیونی را شاهد هستیم، اما فرم یک برنامه 

تلویزیونی را دارد تا مخاطب را در معرض موضوعی ثابت قرار دهد.
وي با تأكید بر اینکه نوشتن این سریال از بسیاری دیگر از سریال های 
پخش شده در تلویزیون پیچیده تر و سخت تر است، ادامه مي دهد: در 
سریال های دیگر درامی ثابت داریم و بناست آن را در خلال زندگی 
روایت كنیم، اما در »آقای قاضی« با تعدد شخصیت و اتفاقات مواجه 
هستیم. براس��اس اظهارات حسیني قرار اس��ت فصل بعدي سریال 
»آقای قاضی« نیز ساخته ش��ود كه تنها تفاوتش با فصل اول،  طرح 

موضوعات تازه و متنوع است.

   تئاتر

    تلويزيون

نمايش »ادواردو« روی صحنه می رود
تي�ر  اول  از  »ادواردو«  نماي�ش 
۱40۱ در تماش�اخانه مه�ر ح�وزه 
م�ی رود. صحن�ه  روی  هن�ری 

نمایش »ادواردو« بر اساس نمایشنامه ای 
از زندگی ادواردو آنیلی، نوش��ته راحیل 
س��رهنگی و ب��ه كارگردان��ی ابوالفضل 
عشرب از پنجم تیرماه در تماشاخانه مهر 

حوزه هنری روی صحنه می رود.
ادواردو آنیلی تنها پسر جیانی آنیلی و مارلا 
كاراچیلو در س��ال 1954 ب��ه دنیا آمد. او 
كه تنها وارث ثروت عظیم خاندان آنیلی 

محسوب  می ش��د بعد از ورود به دانش��گاه و تحصیل در رش��ته ادبیات مدرن و 
ادیان شناسی با اخذ مدرك دكترا با دین اسلام آش��نا می شود و بعد از پذیرش 
آن، خودش را در برابر مخالفت ها و فشار خانواده قرار می دهد.  تصمیم ادواردو به 
همانجا ختم نمی شود و او با دنبال كردن اخبار انقلاب ایران جذب آن می شود و 
تصمیم می گیرد زندگی خود را با ایران گره بزند كه بعد از مدتی جنازه اش را زیر 
پل ژنرال فرانکو رومانو شهر فوسانو پیدا می كنند. دادستان در همان ساعات اولیه، 
علت مرگ را خودكشی اعلام می كند و بدن بی جان او بدون كالبدشکافی و پی 
بردن به دلیل مرگ مشکوك او در آرامگاه خانوادگی دفن می شود. امیرحسین 
انصافی، ندا اصغری، رضا معراجی، محس��ن قصری، امیرمحمد انصافی، نیلوفر 
سیاری، مرتضی دلداده، راحیل سرهنگی، مهدی مزدارانی، حانیه رهگذر، سینا 

صبحی، پژمان سرمایه خواه و مهیار برخورداری بازیگران این نمایش هستند.

*محمدمحمودی     يادداشت

امام علی)عليه السلام( 

اگ��ر ب��ر ش��ما ب��دی رفت، 
همان س��ان كه دوست دارید 
شما را ببخشایند، ببخشایید 

و درگذرید.

گزيده تحف العقول


